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\\\ MILANÓWEK

Spotkanie mieszkańców 
z przedstawicielami 
dewelopera, który 
zamierza budować osiedle 
mieszkaniowe, wzbudziło 
wiele emocji. Ale nie udzieliło 
odpowiedzi na wiele pytań. 
Inwestycja jest na wczesnym 
etapie i nie ma jeszcze  
na nią zgody.

Nowe osiedle ma powstać 
w mieście ogrodzie

To wstępny projekt osiedla, gdyż aby powstał ostateczny potrzeba m.in. decyzji 
o warunkach zabudowy, których jeszcze Trei Real Estate nie maUroczyste obchody

Pochód przemaszerował na Plac Wolności

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI
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AKTUALNOŚCI

\\\ NADARZYN

Agencja Bezpieczeństwa 
Wewnętrznego przeprosiła 
gminę Nadarzyn. Sprawa 
dotyczyła rzekomych 
czynności zabezpieczających 
materiał dowodowy. Okazało 
się, że czynności realizowane 
były w filii starostwa 
powiatowego.

K ilka tygodni temu pojawiła się 
informacja na temat czynności 

przeprowadzonych w urzędzie gminy 
Nadarzyn przez Agencję Bezpieczeń-
stwa Wewnętrznego. Wiadomo, że wo-
bec takich działań pojawiały się różne 
domysły. Gmina Nadarzyn chciała wy-
jaśnić sprawę.

Okazało się jednak, że informacje 
nie dotyczą nadarzyńskiego samo-
rządu. Gmina otrzymała przeprosiny 
za zaistniałą sytuację. – Przepraszam 
gminę Nadarzyn za upublicznienie w 
mediach informacji o przeszukaniach 
oraz czynnościach zabezpieczających 
materiał dowodowy, rzekomo realizo-
wanych przez CBA w Urzędzie Gminy 
Nadarzyn. Wbrew twierdzeniom, cy-
towanym m.in. przez portal niezależ-
na.pl. w artykule pt.: „Powoływanie się 
na wpływy w KPRM, ministerstwach 
czy NIK. ABW zatrzymała Tomasza 
J.” z dnia 7 lipca 2022 r., nic takiego 
w rzeczywistości nie miało miejsca, 
a czynność zabezpieczenia materiału 
dowodowego była prowadzona w filii 

Starostwa Powiatowego w Pruszko-
wie, która współdzieli tę samą siedzibę 
– napisał rzecznik prasowy ministra 
koordynatora służb specjalnych Stani-
sław Żaryn.

Również Agencja Bezpieczeństwa 
Wewnętrznego wydała oświadczenie. 
– Agencja Bezpieczeństwa Wewnętrz-
nego przeprasza gminę Nadarzyn za 
upublicznienie informacji o czynnoś-
ciach zabezpieczających materiał do-
wodowy, rzekomo realizowanych przez 
CBA w Urzędzie Gminy Nadarzyn. W 
rzeczywistości czynność zabezpiecze-
nia materiału dowodowego była pro-
wadzona w filii Starostwa Powiatowe-
go w Pruszkowie, która współdzieli 
tę samą siedzibę – poinformowało  
ABW.

Głos w sprawie zabrał wójt gminy 
Nadarzyn Dariusz Zwoliński. Pojawi-
ło się wiele niepotrzebnych emocji i 
niepokoju u mieszkańców. – Oficjalne 
przeprosiny wystosowane przez Rzecz-
nika Prasowego Ministra Koordynatora 
Służb Specjalnych oraz przez ABW wo-
bec gminy Nadarzyn potwierdzają, że 
w Urzędzie Gminy Nadarzyn nie było 
przeszukań oraz czynności zabezpie-
czających materiał dowodowy. Agen-
cja Bezpieczeństwa Wewnętrznego po 
oficjalnych pismach z UG Nadarzyn w 
sprawie nieprawdziwości informacji 
dot. rzekomych działań realizowanych 
przez CBA w UG Nadarzyn usunęła je 
ze swojej strony – podkreślał Dariusz 
Zwoliński.

Artur Szpuda

Przeprosiny od ABW

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Rada Miasta przyjęła  
Uchwałę Krajobrazową,  
która określa zasady  
wieszania w przestrzeni 
publicznej reklam, banerów, 
szyldów itp. Uchwała ustala 
także ich wielkość,  
liczbę i wygląd, a nawet  
zasady rozmieszczenia  
na budynkach  
czy ogrodzeniach. 

P rzyjmując uchwałę krajobrazową 
Grodzisk Mazowiecki znalazł się 

wśród 5 proc. gmin w Polsce, które 
mają możliwość, by zadbać o estety-
kę przestrzeni publicznej. Zmiany w 
wyglądzie miasta nie będą jednak na-
tychmiastowe. 

\\\   Rok, dwa, a nawet trzy 
Uchwała Krajobrazowa wyznacza 

trzy terminy dostosowania istniejących 
już w mieście reklam do nowych norm. 
12 miesięcy mają właściciele tablic re-
klamowych i urządzeń reklamowych, 
sytuowanych na ogrodzeniach (bane-
ry) oraz na nieruchomościach ujętych 
w Gminnej Ewidencji Zabytków. 24 
miesiące wyznaczono na dostosowanie 
do przepisów wszystkich pozostałych 
tablic reklamowych i urządzeń, w tym 
banerów usytuowanych na budyn-
kach i balkonach. Wyjątkiem są tablice 
reklamowe i urządzenia reklamowe, 
sytuowane na podstawie decyzji admi-
nistracyjnej o pozwoleniu na budowę. 

W tym wypadku czas na zmiany, to aż 
36 miesięcy. 

Tylko ci, którzy rozpoczynają dzia-
łalność i chcą zamontować reklamy czy 
też szyldy w miejscu jej prowadzenia, 
powinni dostosować tablice, szyldy, 
banery itp. do wytycznych obowią-
zujących w uchwale krajobrazowej. 
Umieszczenie nowej reklamy nie-
zgodnie z zapisami uchwały, zostanie 
obciążone karą. Jej wysokość, to 112 
zł za każdy dzień od momentu, gdy 
zostanie rozpoczęte postępowanie 
urzędowe o dostosowaniu reklamy do 
przepisów. Kary będą nakładane tak-
że na właścicieli oraz najemców lokali 
i nieruchomości, gdy nie dotrzymają 
wyznaczonych przez uchwałę termi-
nów, aby zrealizować zapisy dotyczące 
m.in. tego, gdzie i w jakiej odległości od 
siebie można reklamy wieszać. Jedną z 

istotnych zmian jest ta, że jeśli reklam 
jest kilka na tym samym obiekcie, to 
trzeba zadbać o to, by były tej samej 
wielkości i zostały symetrycznie po-
wieszone. 

\\\   Uchwała była  
konsultowana 

Pierwszy projekt Uchwały Krajo-
brazowej nie został przyjęty, a po kon-
sultacjach społecznych i uwagach rad-
nych zmieniony. Przyjęty przez Rade 
Miasta został projekt drugi, oddający w 
większym stopniu interesy mieszkań-
ców. – W przeciwieństwie do uchwał 
z innych miast, grodziska uchwała ze-
zwala na wiele, a m.in. na wieszanie ba-
nerów przez osoby prywatne – mówi 
Monika Kwiczak z Urzędu Miejskiego. 

Beata Pawłowicz

Reklamy i szyldy 
muszą być estetyczne

Fasady nawet przeładowane szyldami mogą być estetyczne, ale przede  
wszystkim muszą być zgodne z Ustawą Krajobrazową
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 OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wydaniu decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

Zgodnie z art. 11f ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2022 r. poz. 176) zawiadamiam, że dnia 
29.07.2022 r. została wydana decyzja nr 12/2022 o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej 
dotyczącej budowy drogi gminnej ul. Batalionu Zośka w Pruszkowie na działkach nr ew. 17/7, 
17/27, 17/28, 17/29, 17/45, 33 i 49 obręb 04 w Pruszkowie.
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 04, Pruszków: działki nr ew.: 17/7, 17/27, 17/29, 49 
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 04, Pruszków: działki nr ew.: 17/27, 17/28, 17/45
Teren wód płynących, wymagający zajęcia na czas realizacji inwestycji na podstawie art. 20a 
ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji  
w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2022 r. poz. 176):
obręb 04, Pruszków: działki nr ew.: 33

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z decyzją w godzinach pracy urzędu: 
poniedziałek 8:00-18:00, wtorek – piątek 8:00-16:00, w Wydziale Architektury Starostwa Powiatowego 
w Pruszkowie, ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, stanowisko nr 8 i 9, sala WOM (parter, wejście A),  
po wcześniejszym telefonicznym umówieniu terminu wizyty, tel. 22 738 14 37.

Wójt Gminy Nadarzyn 
zawiadamia, że na stronie internetowej Urzędu Gminy Nadarzyn – www.nadarzyn.pl (BIP) oraz na 
tablicach ogłoszeń w siedzibie Urzędu Gminy Nadarzyn został zamieszczony wykaz nieruchomości 
przeznaczonych do oddania w dzierżawę.
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W iadomo już, że działka po daw-
nych zakładach MIFAM, znajdu-

jąca się przy ul. Królewskiej, czyli przy 
drodze do Warszawy, została kupiona 
przez dewelopera Trei Real Estate. Ale 
co zostanie tam zbudowane? Jakie to 
będzie miało konsekwencje dla oko-
licznych domów i dla miasta? 

– Podczas spotkania nie dowiedzie- 
liśmy się, jakie są konkretne plany – 
mówi radna Ewa Galińska. – Będą one 
dopiero opracowywane. Wizualizacja 
osiedla składającego się z kilkunastu 
bloków mających cztery, pięć kondyg-
nacji, jaka została zaprezentowana, to 
tylko jeden z wariantów. Tymczasem 
mieszkańcy pytali inwestora o niepo-
kojące ich już sprawy, a m.in. o to, gdzie 
będzie odprowadzana woda deszczo-
wa? Budynki mają stać na skarpach, 
a ten teren zawsze był i jest terenem 
zalewowym – dodaje. 

– Deweloper, zanim wykona osta-
teczny projekt, musi otrzymać warunki 
zabudowy, które określą, jakie domy 
mogą na tej działce powstać – mówi 
zastępca burmistrza Marcin Bąk. – A 
decyzja o warunkach zabudowy ma tę 
urodę, że bierze parametry z sąsiednich 
posesji. A my mamy już w Milanówku 
bloki. Trudno więc będzie miastu od-
mówić zgody na tę inwestycje. Jesteśmy 
na bardzo wczesnym etapie działań, bo 
zanim WZ zostaną wydane, powstać 
musi jeszcze opinia środowiskowa, 
określająca właśnie wpływ takiej in-
westycji na środowisko. Nie wiemy 
czy ta opinia będzie negatywna czy 
pozytywna.  

\\\   Jakie osiedle ma powstać  
w Milanówku?

Z tym pytaniem zwróciliśmy się do 
Trei Real Estate. W odpowiedzi dostali-
śmy pismo wyjaśniające, że w planach 
firmy jest budowa osiedla mieszkanio-

wego, otoczonego zielenią i wykorzy-
stującego ekologiczne rozwiązania. Ma 
tu powstać trzynaście pięciokondygna-
cyjnych budynków w formie jednoklat-
kowych, kameralnych willi miejskich, 
otoczonych zielenią. 

W odpowiedzi na obawy mieszkań-
ców, dotyczące pogorszenia komfortu 
ich życia, w piśmie od Trei Real Estate, 
czytamy: „Dla nas ważna jest współ-
praca z lokalną społecznością, dlatego 
otwarcie podchodzimy do rozmów i 
spotkań z mieszkańcami. Warto pod-
kreślić, że działka, na której planujemy 
realizację osiedla jest zdegradowanym 
terenem pofabrycznym, nieużytkiem, 
któremu zamierzamy nadać nowe życie 
i zmienić w atrakcyjne, nowe miejsce 
na mapie Milanówka”. 

Deweloper zapewnia też, że: „W 
przypadku inwestycji w Milanówku 
jesteśmy na etapie opracowywania 
koncepcji i uzyskiwania decyzji środo-
wiskowej, dla której przygotowujemy 
szczegółowy raport o oddziaływa-
niu naszej inwestycji na środowisko. 
Wymogi administracyjne przewidują 
konkretne rozwiązania techniczne, któ-
rych trzymamy się przy projektowaniu 

naszych osiedli. Wytyczne te stanowią 
gwarancję, że inwestycja w Milanówku 
będzie realizowana z poszanowaniem 
lokalnych uwarunkowań środowisko-
wych”.

\\\   Spotkanie  
dla mieszkańców 

– Dzisiejsze spotkanie, czyli tzw. 
rozprawa administracyjna została 
przez nas zorganizowana po to, aby 
mieszkańcy mogli wypowiedzieć swo-
je niepokoje, a deweloper wiedział do 
czego się odnieść – mówi Marcin Bąk. 
– Mieszkańcy są skupieni na swoich po-
trzebach i obawach. Ale z drugiej strony 
jest właściciel działki, który może ją za-
gospodarować w ramach istniejącego 
prawa. My, jako urząd wydając decyzję, 
czy to pozytywną czy negatywną, je-
steśmy związani prawem. Na szczęście 
inwestor chce rozmawiać – dodaje wi-
ceburmistrz.

– Miasto-ogród czy blokowisko-
-ogród? Milanówek nie jest miejscem 
na budowę osiedli, a jeśli mieszkańcy 
protestują i pytają powinni zostać wy-
słuchani – mówi radna Ewa Galińska. 

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz 

Nowe osiedle ma powstać 
w mieście ogrodzie

Teren po zakładach MIFAM przy ul. Królewskiej został kupiony  
przez dewelopera Trei Real Estate

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Obchody 78. rocznicy 
wybuchu Powstania 
Warszawskiego rozpoczęły się  
już w niedzielę od miejskiej 
gry historycznej Powstanie’44.

W poniedziałek, 1 sierpnia o 17.00 
zabrzmiały dzwony w Kościele 

św. Anny oraz zawyły syreny alarmo-
we. W ten sposób Grodzisk Mazowie-
cki oddał hołd Powstańcom Warszawy.  
Szkoda, że tylko nieliczni przechodnie, 
którzy znaleźli się w tym czasie przy 
Placu Zygmunta Starego, zatrzymali się, 
by oddać cześć poległym. Nie zatrzy-
mał się też żaden samochód. W tym 
samym czasie Warszawa na minutę za-
miera. Ta sytuacja pokazuje, że pamięć 
o uczestnikach Powstania Warszaw-
skiego trzeba pielęgnować.

Obchody 78. rocznicy rozpoczęły 
się uroczystą mszą świętą z udziałem 
pocztów sztandarowych, przedstawi-
cieli samorządu oraz mieszkańców 

Grodziska Mazowieckiego. Następnie 
uczestnicy udali się, w okazjonalnym 
pochodzie prowadzonym przez przed-
stawicieli Młodzieżowej Orkiestry Dę-
tej z Grodziska Mazowieckiego,  na Plac 
Wolności, gdzie odbył się ciąg dalszy 
uroczystości. 

Przedstawiciele władz i instytucji 
oraz harcerze, złożyli wieńce pod Po-
mnikiem Straceń. Odśpiewany został 
hymn państwowy, a następnie przema-
wiał wiceburmistrz Tomasz Krupski, 
który podkreślił rolę pojednania i wa- 
gę pokoju oraz wyraził nadzieję, by  

nigdy takie tragiczne wydarzenia się  
nie powtórzyły.

 – Dziękuję wszystkim Wam, sza-
nowni państwo, za to, że tu jesteście 
i swoją obecnością wskazujecie, że 
zwykłe dziękuję, nie wystarczy – tymi 
słowami, wyraźnie wzruszony Tomasz 
Krupski zakończył oficjalne uroczysto-
ści upamiętniające ten niezwykły zryw 
mieszkańców stolicy.

Wśród uczestników spotkaliśmy 
11-letniego Bartka, który mimo mło-
dego wieku deklaruje – Jestem patrio-
tą, dla mnie Powstanie Warszawskie 
znaczy bardzo wiele. Tam moi rówieś-
nicy walczyli, żeby uratować naszą 
ojczyznę, a wśród nich harcerze z Sza-

rych Szeregów – mówi z przejęciem  
Bartek.

Obchody rocznicy wybuchu Po-
wstania Warszawskiego zakończyły się 
w Parku Skarbków, gdzie przy licznie 
zgromadzonej publiczności, na scenie 
pojawiła się Ferajna Jastrzębskiego. 
Zespół zaprezentował patriotyczne i 
powstańcze piosenki. Muzycy stylizo-
wani na orkiestrę z tamtych czasów, 
zaczarowali audytorium i zaprosili do 
wspólnego śpiewania.

Tekst i zdjęcia Tomasz Konca

Uroczyste obchody
Ferajna Jastrzębskiego zagrała w Parku Skarbków

Harcerze złożyli wieniec pod Pomnikiem Straceń

Ta sytuacja pokazuje,  
że pamięć o uczestnikach 

Powstania Warszawskiego 
trzeba pielęgnować
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 OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wydaniu decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

Zgodnie z art. 11f ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych  
(Dz. U. z 2022 r. poz. 176) zawiadamiam, że dnia 18.07.2022 r. została wydana decyzja nr 11/2022 o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dotyczącej 
budowy drogi publicznej gminnej ul. Żytniej wraz z infrastrukturą towarzyszącą w Pruszkowie na działkach nr ew.:  1/2 (1/4, 1/5), 4/1 (4/3, 4/4), 
5/3 (5/5, 5/6), 6/1 (6/6, 6/7), 7/1 (7/3, 7/4), 8/2 (8/4, 8/5), 9/2 (9/4, 9/5), 10/2 (10/4, 10/5), 11/2 (11/4, 11/5), 12/1 (12/3, 12/4), 13/1 (13/3, 13/4), 14/2 (14/6, 
14/7), 15/2 (15/6, 15/7), 16/1 (16/4, 16/5), 17/2 (17/5, 17/6), 18/2 (18/10, 18/11), 20/6 (20/12, 20/13), 20/1 (20/14, 20/15), 21/3 (21/6, 21/7), 25/1 (25/6, 25/7),  
26 (26/1, 26/2), 31/1 (31/4, 31/5), 32/1 (32/4, 32/5), 57/3  – obręb 02 w Pruszkowie, 
na działkach nr ew.: 48 (48/1, 48/2), 49 (49/1, 49/2), 50/2 (50/3, 50/4), 51/3 (51/9, 51/10), 51/4, 51/8 (51/11, 51/12), 53/2 (53/4, 53/5), 53/3 (53/6, 53/7), 52/4 
(52/5, 52/6), 52/2 (52/7, 52/8), 56 (56/1, 56/2), 57 (57/1, 57/2), 162 (162/1, 162/2), 40 (40/1, 40/2), 58 (58/1, 58/2), 59/1 (59/3, 59/4), 60 (60/1, 60/2), 61/9 (61/11, 
61/12), 61/10, 61/6 (61/13, 61/14), 62/12, 62/8 (62/13, 62/14), 62/11 (62/15, 62/16), 63/3 (63/4, 63/5), 64/2 (64/3, 64/4), 70 (70/1, 70/2), 72/3 (72/5, 72/6), 72/4 
(72/7, 72/8), 72/1 (72/9, 72/10), 84 (84/1, 84/2), 85 (85/1, 85/2), 86 (86/1, 86/2) – obręb 03 Duchnice,  w Ożarowie Mazowieckim.
W odniesieniu do działek ulegających podziałowi – przed nawiasem podano numer działki przed podziałem, w nawiasie numery działek po podziale. Numery działek 
objętych liniami rozgraniczającymi teren (nowy przebieg drogi) zostały oznaczone pogrubioną czcionką.
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 0002 w Pruszkowie, Powiat Pruszkowski: działki nr ew.: 1/4 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 1/2), 4/3 (działka powstanie z podziału dz. nr 
ew. 4/1), 5/5 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 5/3), 6/6 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 6/1), 7/3 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 7/1),  
8/4 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 8/2), 9/4 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 9/2), 10/4 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 10/2), 11/4 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 11/2), 12/3 (działka powstanie  z podziału dz. nr ew. 12/1), 13/3 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 13/1), 14/6 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 14/2), 15/6 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 15/2), 16/4 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 16/1), 17/5 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 17/2), 18/10 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 18/2), 20/12 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 20/6), 20/14 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 20/1), 21/6 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 21/3), 25/6 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 25/1), 26/1 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 26), 31/4 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 31/1), 32/4(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 32/1).
obręb 0003 Duchnice, gmina Ożarów Mazowiecki, Powiat Warszawski Zachodni: działki nr ew.: 48/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 48), 49/1 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 49), 50/3 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 50/2), 51/9 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 51/3), 51/11 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 51/8), 53/4 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 53/2), 53/6 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 53/3), 52/5 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 52/4), 52/7 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 52/2), 56/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 56), 57/1 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 57), 162/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 162), 40/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 40), 58/1  
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 58), 59/3 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 59/1), 60/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 60), 61/10, 62/12, 
61/11 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 61/9), 61/13 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 61/6), 62/13 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 62/8), 
62/15 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 62/11), 63/4(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 63/3), 64/3 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 64/2), 
70/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 70), 72/5 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 72/3), 72/7 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 72/4), 72/9 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 72/1), 85/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 85), 86/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 86), 51/4, 84/1 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 84)
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 2, Pruszków, Powiat Pruszkowski: działki nr ew.: 57/3. 

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z decyzją w godzinach pracy urzędu: poniedziałek 8:00-18:00, wtorek – piątek 8:00-16:00,  
w Wydziale Architektury Starostwa Powiatowego w Pruszkowie, ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, stanowisko nr 8 i 9, sala WOM (parter, wejście A),  
po wcześniejszym telefonicznym umówieniu terminu wizyty, tel. 22 738 14 37.

\\\ REGION

Sprawa Paszkowianki budzi 
ogromne emocje. Kolejne 
środowiska sprzeciwiają się 
inwestycji.

C oraz głośniej wybrzmiewają ha-
sła: „Stop Paszkowiance”, „Trują-

cej Paszkowiance mówimy nie!”. Wielu 
mieszkańców gminy Michałowice nie 
zgadza się z planowanym przebiegiem 
trasy. Pojawiają się głosy niepokoju i 
obaw. Oponenci inwestycji wysyłają 
pisma do marszałka województwa ma-
zowieckiego Adama Struzika.

Grono tych, którzy jasno wyraża-
ją swoje zdanie stale się powiększa. 
– Domagamy się wstrzymania prac 
projektowych do czasu przedstawienia 
wyniku analiz ruchu i przeprowadze-
nia otwartej dyskusji społecznej nad 
zasadnością realizacji przedmiotowej 
inwestycji, zarówno w kontekście pro-
gnozowanego ujemnego jej wpływu na 
istniejącą przyrodę i tereny biologiczne 
czynne na terenie gminy Brwinów, jak 
też w odniesieniu do możliwej likwida-
cji Rodzinnego Ogródka Działkowego. 

Dostrzegając konieczność podejmo-
wania działań zmierzających do opty-
malnego zagospodarowania terenu i 
realizacji potrzeb komunikacyjnych, 
nie wolno jednak tracić z pola widze-
nia konieczność ochrony istniejącego i 
rozwiniętego ekosystemu, jak również 
potrzeb wypoczynkowych i rekreacyj-
nych lokalnej społeczności, walorów 
estetycznych zieleni i roli kulturalno-
-oświatowego, jaką pełnimy. Komisa-
ryczny Okręgowy Zarząd Mazowiecki 
Polskiego Związku Działkowców wno-
si o wzięcie powyższych argumentów 
pod uwagę – przekazali działkowcy.

Pismo do marszałka Struzika skie-
rowało Stowarzyszenie „Osiedle Sło-
neczne”, które działa w Kaniach. Spo-

łecznicy zwrócili się o nieakceptowanie 
przebiegu Paszkowianki. Niepokój do-
tyczy Lasu Komorowskiego. – Prosimy 
o wzięcie pod uwagę, że „rozcięcie” 
lasu w jego środkowej części będzie w 
istocie oznaczało zagładę znajdujących 
się w nim ekosystemów oraz pozbawi 
mieszkańców naszego osiedla możli-
wości korzystania z walorów przyrod-
niczych w bezpośrednim sąsiedztwie 
– napisano w piśmie.

Temat Paszkowianki w regionie 
jest żywy. Słychać głosy niezadowole-
nia i obaw. Czekamy na dalsze decyzje 
w sprawie. O wszystkich działaniach 
będziemy starali się informować na 
bieżąco.

Artur Szpuda

\\\ MICHAŁOWICE

Trwa przebudowa  
szkoły podstawowej  
w Michałowicach.  
– Jesteśmy na ostatniej prostej 
do skończenia inwestycji 
i oddania nowoczesnego 
budynku – zapewnia wójt 
Małgorzata Pachecka.

I nwestycja w oświatę i zapewnienie 
dzieciom odpowiednich warunków 

do nauki to jedno z podstawowych za-
dań samorządów. Placówka z Micha-
łowic ma niebawem zaprezentować 
się w zupełnie nowej odsłonie. Zyskają 
uczniowie i nauczyciele, a sam budynek 
będzie funkcjonalny i nowoczesny.

Inwestycja obejmuje przebudowę, 
rozbudowę, remont i termomoder-
nizację placówki. Szkoła zyska salę 

sportową wraz z trybunami na 190 
widzów. Zakres prac obejmuje prze-
budowę szatni i sanitariatów, prze-
budowę pomieszczeń dla nauczycieli 
i magazynków na sprzęt. Niezbędne 
prace prowadzone są przy ociepleniu 
elewacji. Zadanie dotyczy również wy-
miany okien i drzwi. Z myślą o osobach 
z niepełnosprawnościami,  uwzględ-
niono zbudowanie windy oraz dwóch 
toalet. Nowa elewacja ma wpłynąć na 
poprawę estetyki. – Na 20 lipca 2022 
zaawansowanie inwestycji na sali 
gimnastycznej wyniosło blisko 70%, 
a termomodernizacji – ponad 90%. 
Dążymy cały czas do skończenia ich w 

wakacje, ale liczymy się z możliwością, 
iż konieczność wykonania wszystkich 
odbiorów i starannego odebrania wy-
konanych prac opóźni przekazanie 
budynku do eksploatacji. Przyczyny 

są znane, bo wiele razy je słyszymy. 
Bezprecedensowe problemy z do-
stępnością materiałów budowlanych i 
trudności z uzyskaniem odpowiedniej 
liczby pracowników wskutek wojny w 
Ukrainie, niestety dotykają także i nas 

– przedstawia wójt gminy Michałowi- 
ce Małgorzata Pachecka.

W wakacje samorząd wziął się 
również za kwestię modernizacji 
części pomieszczeń szkolnych. Prace 
obejmują utworzenie zaplecza kuchen-
nego w dodatkowym pomieszczeniu, 
powiększenie jadalni czy dostosowanie 
budynku do wymagań ochrony prze-
ciwpożarowej. To tylko część działań. 
– Liczę, że już niedługo spotkamy się w 
starej – ale nowej – szkole. Jesteśmy na 
ostatniej prostej do skończenia inwe-
stycji i oddania nowoczesnego budyn-
ku – zaznacza Pachecka.

Artur Szpuda

Kolejni przeciwnicy 
Paszkowianki

Szkoła przechodzi 
metamorfozę

Inwestycja obejmuje przebudowę, rozbudowę, remont i termomodernizację 
placówki
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Zyskają uczniowie  
i nauczyciele,  

a sam budynek będzie 
funkcjonalny  
i nowoczesny

Wielu mieszkańców 
gminy Michałowice nie 

zgadza się z planowanym 
przebiegiem trasy

Takich banerów w regionie jest sporo
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OGŁOSZENIE PREZYDENTA MIASTA PRUSZKOWA
Stosownie do art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku 

i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania 
na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 1029 z późn. zm.) zawiadamiam o przyjęciu uchwałą  
Nr LVII.556.2022 Rady Miasta Pruszkowa z dnia 26 maja 2022 r. „Miejscowego planu  
zagospodarowania przestrzennego części obszaru miasta Pruszkowa położonego pomiędzy 
rzeką Żbikówką, ulicą Władysława Reymonta, ulicą Długą, ulicą Ludową, ulicą  3-go Maja i ulicą 
Ciechanowską - „Ludowa”, który wchodzi w życie z dniem 3 sierpnia 2022 r. (Dziennik Urzędowy 
Województwa Mazowieckiego z dnia 19 lipca  2022r. poz. 7779). 

Możliwość zapoznania się z treścią przyjętego dokumentu: na stronie internetowej  
https://bip.um.pruszkow.pl/ - Rada Miasta - Uchwały Rady Miasta oraz w Wydziale Planowania 
Przestrzennego Urzędu Miasta Pruszkowa (adres: ul. J. I. Kraszewskiego 14/16, 05-800 Pruszków)  
w pokoju nr 68..

Prezydent Miasta Pruszkowa Paweł Makuch
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OGŁOSZENIE BURMISTRZA GRODZISKA MAZOWIECKIEGO 
z dnia 3 sierpnia 2022 r. 

Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t. jedn. Dz. U. z 2022 r. poz. 503), w związku z Uchwałą nr  601/2021 Rady Miejskiej 
w Grodzisku Mazowieckim z dnia 29 września 2021 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części wsi Opypy po zachodniej 
stronie ul. Pałacowej w Gminie Grodzisk Mazowiecki, zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego  
wglądu projektu Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części wsi 
Opypy po zachodniej stronie ul. Pałacowej w Gminie Grodzisk Mazowiecki wraz z prognozą 
oddziaływania na środowisko. 

Wyłożenie projektu planu wraz z prognozą oddziaływania na środowisko odbędzie się 
w dniach od 11.08.2022 r. do 1.09.2022 r. Dokumentacja sprawy będzie wyłożona w siedzibie 
Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim, w Punkcie Obsługi Interesanta Wydziału Planowania 
Przestrzennego, ul. T. Kościuszki 12A, w godzinach pracy Urzędu Miejskiego. 

Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu miejscowego rozwiązaniami odbędzie 
się w dniu 22.08.2022 r. o godz. 16:00 w Grodzisku Mazowieckim, w Mediatece, przy ul. 3-go Maja 
57, przy zachowaniu wszelkich wymogów wynikających z aktualnych obostrzeń oraz ograniczeń 
sanitarnych. 

Projekt planu wraz z prognozą będą umieszczone na stronie Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu 
Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim - www.bip.grodzisk.pl w zakładce Planowanie Przestrzenne / 
Rok 2022 / Wyłożenia projektów MPZP. Zgodnie z art. 18 ust. 1 oraz art. 8c i 8d ust. 1 ustawy z dnia 
27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, każdy kto kwestionuje ustalenia 
przyjęte w projekcie planu miejscowego, może wnieść uwagi. 

Uwagi do projektu planu należy składać do 16.09.2022 r. w formie papierowej w Biurze 
Podawczym Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim, pocztą na adres: 05-825 Grodzisk 
Mazowiecki, ul. T. Kościuszki 12A lub w formie elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej do Burmistrza Grodziska Mazowieckiego na adres: urzad@grodzisk.pl oraz za 
pomocą elektronicznej skrzynki podawczej na adres: skrytka ePUAP: /umgrodziskmaz/SkrytkaESP 
lub /umgrodziskmaz/skrytka. Uwaga powinna zawierać imię i nazwisko albo nazwę oraz adres 
zamieszkania albo siedziby. 

Uwagi w ramach strategicznej oceny oddziaływania na środowisko – stosownie do przepisu  
art. 39 ust. 1 pkt 2, 3, 4 i 5, art. 46 pkt 1 oraz art. 54 ust. 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r.  
o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 1029 ze zm.) należy 
wnosić w nieprzekraczalnym terminie do 16.09.2022 r. Uwagi na piśmie należy składać w formie 
papierowej w Biurze Podawczym Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim, pocztą na adres:  
05-825 Grodzisk Mazowiecki, ul. T. Kościuszki 12A, ustnie do protokołu w Punkcie Obsługi Interesanta 
Wydziału Planowania Przestrzennego lub w formie elektronicznej, w tym za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej do Burmistrza Grodziska Mazowieckiego na adres: urzad@grodzisk.pl oraz 
za pomocą elektronicznej skrzynki podawczej na adres: skrytka ePUAP: /umgrodziskmaz/SkrytkaESP 
lub /umgrodziskmaz/skrytka. Uwaga powinna zawierać imię i nazwisko albo nazwę oraz adres 
zamieszkania albo siedziby.

Organem właściwym do rozpatrzenia złożonych uwag jest Burmistrz Grodziska Mazowieckiego. 
Zgodnie z art. 41 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego 
ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko 
uwagi wniesione po terminie pozostaną bez rozpatrzenia. Informacje o przetwarzaniu danych 
osobowych dostępne są na stronie internetowej https://grodzisk.pl/politykaprywatnosci/.

z up. Burmistrza 
Zastępca Burmistrza Tomasz Krupski

\\\ NADARZYN

Gmina Nadarzyn inwestuje  
w nowoczesne technologie.  
Na jej terenie pojawiły się 
nowe ławki solarne.

T o nie pierwsze tego typu rozwią-
zania w gminie Nadarzyn. Od 

2018 roku mieszkańcy mogą korzystać 
z ławek solarnych, które są dostępne 

przy placu Poniatowskiego oraz na Pa-
stewniku w Nadarzynie. Można usiąść, 
zregenerować się, naładować telefon i 
skorzystać z wi-fi.

Gmina postanowiła iść dalej i roz-
wijać sieć ławek solarnych. – Na pętli 
autobusowej w Szamotach i na kom-
pleksie basenów letnich w Strzeniówce 

pojawiły się nowe ławki solarne. Gmina 
Nadarzyn zakupiła je przy dofinanso-
waniu z Urzędu Marszałkowskiego w 
ramach Mazowieckiego Instrumentu 
Aktywizacji Sołectw – poinformował 
wójt gminy Nadarzyn Dariusz Zwoliń-
ski.

Ławki pojawiły się w miejscach 
ogólnodostępnych, z których korzysta 
wiele osób. W okresie letnim baseny 
letnie w Strzeniówce cieszą się ogrom-

nym zainteresowaniem. Teraz na ich 
terenie będzie można naładować tele-
fon i skorzystać z wi-fi. Podobnie w Sza-
motach. Wystarczy usiąść, podłączyć 
kabel i korzystać z możliwości, które 
dają ławki solarne. 

Artur Szpuda

Nowe ławki solarne

\\\ BRWINÓW

Powiat pruszkowski 
ogłosił przetarg na budowę 
Powiatowego Centrum 
Opiekuńczo-Mieszkalnego 
w Brwinowie. W obiekcie 
znajdą się m.in.: sale zajęć, 
kuchnia, szatnia, a także część 
mieszkalna dla ośmiu osób.

O środek w Brwinowie ma powstać 
na terenie przy zbiegu ul. Pszcze-

lińskiej i Torfowej. Obecnie jest on 
niezagospodarowany, nieuzbrojony 
i porośnięty samosiewem krzewów 
i drzew. O kwestii budowy centrum 
mówi się od pewnego czasu. Powiat 
na ten cel otrzymał 2,8 miliona złotych 
dofinansowania. 

Działania samorządu zmierzają do 
budowy centrum, czego dowodem jest 
postępowanie przetargowe. Inwestycja 
obejmuje wykonanie jednokondygna-
cyjnego, niepodpiwniczonego budyn-
ku. Zakres prac obejmuje niezbędne 

instalacje, a także realizację 32 miejsc 
postojowych, w tym trzech dla osób 
niepełnosprawnych oraz ciągów pie-
szo-jezdnych, a także małej architek-
tury i zieleni.

\\\   Dwie części
Warto wspomnieć, że obiekt zapro-

jektowano na planie litery T.  Budynek 
ma w sposób harmonijny wpisywać się 
w otoczenie. Centrum zostało podzie-
lone funkcjonalnie, aby jak najpełniej 
realizować swoją misję. Część dzienna 
zostanie przygotowana dla 22 uczest-
ników. Znajdą się tam sale zajęć zapew-
niające możliwość całotygodniowego 
świadczenia usług, pomieszczenia dla 
personelu, salon, kuchnia, szatnia, ła-
zienki i toalety. Z kolei część mieszkal-
na została zaprojektowana dla ośmiu 
uczestników. Zaplanowano w niej po-
mieszczenia pobytu całodobowego z 
łazienkami. Planowana wielkość po-
mieszczenia, to minimum 15 m2 dla 
każdego uczestnika.

Wykonawca na realizację zadania 
będzie miał 10-12 miesięcy od dnia 
podpisania umowy. Centrum opiekuń-
czo-mieszkalne pozwoli na niezależne 
lub samodzielne funkcjonowanie jego 
uczestników oraz poprawę ich życia. 
– PCOM obejmie wsparciem osoby z 
niepełnosprawnością, które cechuje 
wycofanie z aktywnego życia społecz-
nego i zawodowego, czego przyczyną 
są m.in.: nierozwinięte kompetencje 
osobiste i społeczne, wysoki poziom 
lęku, skutkujący brakiem samodziel-
ności i biernością, zły stan zdrowia, 
bariery w komunikacji interpersonal-
nej, brak samoakceptacji i wiary we 
własne możliwości, nieumiejętność 
rozwiązywania sytuacji trudnych i kon-
fliktowych, brak lub posiadanie kompe-
tencji zawodowych niedostosowanych 
do potrzeb rynku pracy – przedstawiał 
wicestarosta pruszkowski Grzegorz  
Kamiński.

Artur Szpuda

Centrum opiekuńcze 
coraz bliżej
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Ławka na terenie basenów letnich
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Czy wypijemy szampana 
w Sylwestra na obwodnicy 
miejskiej? Burmistrz 
Grzegorz Benedykciński 
zaprasza mieszkańców 
tego dnia na uroczyste jej 
otwarcie. Szczegóły imprezy 
sylwestrowej nie są jeszcze 
znane, wiadomo jednak, 
że pierwszego stycznia 
obwodnica będzie już otwarta..

R uch tranzytowy zniknie więc z 
centrum już 1 stycznia, bo bieg-

nący obecnie przez miasto szlak – 
łączący A2 z S8 – przestanie być tak 
intensywnie użytkowany. Mieszkańcy 
odetchną z ulgą, a kierowcy przestaną 
tracić nerwy, tkwiąc w korkach w cen-
trum miasta.

\\\   Nowy Rok,  
nowa jakość życia

Obwodnica zaczyna się przy 
zjeździe z A2 w kierunku Grodziska 
Mazowieckiego i kończy na rondzie 
w Kałęczynie. Obwodnica to także in-

frastruktura podziemna i urządzenia 
bezpieczeństwa ruchu, a także drogi 
dojazdowe. To ogromna inwestycja, 
której miasto oczekuje od lat. 

Generalnemu wykonawcy w 
ostatnich miesiącach udało się nadro-
bić opóźnienia. Z tego też powodu, jak 
poinformowała nas Marta Milewska 
z grodziskiego magistratu, prace bu-
dowlane są ukończone już w prawie 
80 proc., a trwają na całej długości in-
westycji. Już w listopadzie powinny być 
zakończone, ale potem jeszcze potrwa 
proces przejmowania obwodnicy od 

wykonawcy. Dodajmy, że miasto nie jest 
inwestorem, a tylko monitoruje i nad-
zoruje inwestycję, aby obwodnica zo-
stała wykonana zgodnie z ustaleniami. 

Nie wiadomo jeszcze, jak impreza 
sylwestrowa będzie wyglądać i gdzie 
się odbędzie? Wiadomo tylko, że pod-
czas obchodów 500-lecia Grodziska, 
burmistrz Grzegorz Benedykciński za-
prosił mieszkańców właśnie na Sylwe-
stra, by Ci świętowali otwarcie obwod-
nicy. Jak powiedział – Ta nowa droga, 
to początek nowego życia dla miasta.  

Beata Pawłowicz

Sylwester na obwodnicy

Obwodnica to także mosty, skrzyżowania, ronda itp.
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Stawisko w czasach wojny
P odróż do muzeum Anny i Jarosła-

wa Iwaszkiewiczów w Stawisku 
pozostała w mojej pamięci jako wę-
drówka pełna wrażeń. Zwiedzanie 
domu przysporzyło mi sporo niezwy-
kłych, magicznych doznań i solidnego 
przeżycia intelektualnego. Dom i oko-
lica robią ogromne wrażenie. Wszystko 
tu jest zaklęte w czasie. Nawet pióra 
i ołówki, zeszyty, rachunki, książki 
dotykane przez legendarnych miesz-
kańców domu, poruszają wyobraźnię. 
Byłam w latach 60. i 70. wielbicielką 
twórczości Jarosława Iwaszkiewicza, 
był dla mnie tak ważny, że niektóre jego 
dzieła czytałam po kilka razy. Wiersze 
znałam na pamięć. Nie znałam wtedy 

jego powojennej działalności politycz-
nej, to mnie nie interesowało. W tym 
tekście ważne są dla mnie lata wojny, 
szczególnie okres powstania warszaw-
skiego. Nieprzeciętnie gościnny dom w 
Stawisku i ta przemyślana pomoc dla 
tych, co jej potrzebowali, ciągle będzie 
mi niebywale imponować.

\\\   Początek wojny  
i w czasie powstania

Od początku wojny do Stawiska, 
majątku Hanny i Jarosława Iwaszkie-
wiczów przychodziło wiele osób. Zo-
stawali tu na kilka godzin lub kilka dni 
uciekinierzy z wojennej Warszawy. W 
czasopiśmie Spotkania z Zabytkami, 

Robert Papieski pisze tak: „Najwięcej 
osób przewinęło się przez Stawisko 
po wybuchu powstania warszawskie-
go. Przychodziło po kilkadziesiąt osób 
dziennie, dla większości dom Iwaszkie-
wiczów był stacją przejściową, inni za-
trzymywali się tutaj na dłużej, czasami 

do stołu zasiadało 40 osób. „Na obiad 
podawało się tylko jakąś zupę, sałatkę 
z pomidorów, których wtedy było pod 
dostatkiem, i po kawałku chleba na 
osobę. Spanie było hurtowe, na dużej 
czerwonej kanapie w bibliotece spali 
np. Ferdynand Goetel i Roman Jasiń-
ski, a potem dwie księżne Lubomirska 
i Czetwertyńska. Najliczniej zaludniony 
był hall, gdzie każdy kąt był wyzyskany 
na postawienie łóżka lub położenie ma-
teraca” – wspomina pisarz w szkicu W 
Stawisku w czasie wojny.”

\\\   Skąd się wzięły  
fundusze na pomoc  
dla potrzebujących

Zastanawiające pewnie jest to, 
skąd Iwaszkiewiczowie mieli pieniądze 
na utrzymywanie tak dużej ilości gości, 
tym bardziej, że tuż przed wojną Stawi-
sku groziło zlicytowanie. Wieloletni za-
rządca, niejaki Jan Lenczewski, który od 
1932 r. zajmował się finansami rodziny 
Lilpopów – Iwaszkiewiczów i posiadał 
klucze do sejfów, wgląd do dokumen-
tów i bezgraniczne zaufanie rodziny, 
okazał się człowiekiem, który nigdy nie 
powinien być przez rodzinę zatrudnio-
ny. Irena Krzywicka opowiadała, jak 
to pewnego dnia przyszedł do pisarza 
Lenczewski, gdy ten przebywał w poko-
ju na ul. Kredytowej. Iwaszkiewicza coś 
zaniepokoiło w tych odwiedzinach, tym 
bardziej, że od pewnego czasu nie miał 
zaufania do L. Ten zasiadł przy biurku 
i pisarz zauważył, że L. chce podsunąć 
klucze od sejfu pod dokumenty leżące 
na biurku. Iwaszkiewicz domyślił się, 
że jego życie jest zagrożone. Scenariusz 
dalszych wydarzeń wymyślony przez 
L. miał być następujący: podrzuci klu-
cze, zabije Iwaszkiewicza, upozoruje 
samobójstwo i fakt pustego sejfu stanie 
się dla rodziny jasny, na pewno stwier-
dzą, że sejf okradł Jarosław, który był 
wówczas w złych stosunkach z rodziną 
żony. No niestety, nie udało się zosta-
wić kluczy, bo ktoś niespodziewanie 
wszedł do pokoju. Wkrótce znaleziono 
trupa Lenczewskiego w Stawisku. Rada 
Rodzinna nareszcie zrozumiała sytu-
ację. Po tym incydencie Iwaszkiewicz 
napisał „Lato w Nohant”, sztuka miała 
ogromne powodzenie, pisarz zarobił 
sporo pieniędzy i spłacił najważniejsze 
długi. Tak przynajmniej opowiadał sam 
Iwaszkiewicz. Dodatkowym zastrzy-
kiem gotówki była parcelacja i sprze-
daż placów. Nawet w czasie wojny nie 
zaprzestano sprzedaży. Te pieniądze 
pozwoliły na pomoc potrzebującym, 
ratowaniu Żydów, utrzymaniu Stawiska 
na godnym poziomie.

Iwaszkiewiczowie przygarniali 
wszystkich, którym potrzebna była 
pomoc. Stawisko stało się też salonem 

literackim. Młodzi i starsi, niedoświad-
czeni i ci z dorobkiem twórczym, litera-
ci przyjeżdżali tu, czytali swoje utwory, 
wystawiano sztuki. Pili, jedli i spali, tu 
czuli się bezpiecznie.

\\\   Co jedli i gdzie spali  
uciekinierzy z płonącej 
Warszawy?

Podstawowym jedzeniem była 
kasza i przyrządzano budyń z kapusty 
z sosem grzybowym. Jadwiga, siostra 
pisarza, wymyśliła danie, które zaspa-
kajało głód na wiele godzin, był to tort 
fasolowy, czasami pojawiało się też 
mięso z królika. W menu było też dużo 
potraw z pomidorów, jak już pisałam, 
bo tych na szczęście latem 1944 r. nie 
brakowało. Przy stole zbierało się to-
warzystwo intelektualistów o różnych 
poglądach politycznych i temperamen-
tach, co sprzyjało dyskusjom, często 
zmieniającym się w przekrzykiwanie. 
Hanna i Jarosław, aby stonować dysku-
sje kazali nakrywać wielki stół w jadal-
ni białym obrusem, na stół wnoszono 
srebra. Zwyczaj był taki, że do stołu za-
siadano o jednej porze, uroczyście. Ta 
atmosfera powodowała, że uczestnicy 
posiłku tonowali dyskusje i zaprzesta-
wali sporów. Spało się wszędzie, gdzie 
było wolne miejsce, sam fakt bycia w 
bezpiecznym domu, po koszmarach 
palącego się miasta i śmierci, często 
najbliższych, tworzył nastrój braku 
wymagań. Każdego przybysza trzeba 
było wysłuchać i skupić się na jego 
problemie. Iwaszkiewiczowie dzielili 
się tymi, którzy potrzebowali zwierzeń, 
rozmów, jednych wysłuchiwała Hanna 
innych Jarosław.

\\\   Dom dla rozbitków
Adam Zagajewski w książce „Lek-

ka przesada” zadaje pytanie: „A jak żył 
Jarosław Iwaszkiewicz, gdy odrywał 

się od swojej pracy? Nie zapomnę ni-
gdy, że podczas okupacji razem z żoną 
niezwykle odważnie pomagali Żydom, 
oboje ratowali i Żydów, i także przy-
jaciół nienoszących żółtej gwiazdy; 
pod koniec wojny w ich wielkim domu 
mieszkało kilkadziesiąt osób, rozbit-
ków, uciekinierów z ruin Warszawy. Ich 
dwór stał się gigantyczną arką Noego 
(tyle że, inaczej niż biblijny patriarcha, 
Iwaszkiewiczowie dążyli do ocalenia 

nie tylko pojedynczych egzemplarzy z 
każdego gatunku). Stawisko było nie-
ruchomą wyspą, podczas gdy dokoła 
powoli zaczynały opadać wody potopu. 
Iwaszkiewicz, który kochał niemiecką 
poezję i muzykę, który nawet otarł się 
w późnych latach dwudziestych o krąg 
Stefana George, z nienawiści do bar-

barzyństwa nazistowskiego, reagując 
na pogardę, jaką najeźdźcy okazywali 
Polakom w czasie okupacji, pisał przez 
jakiś czas słowo „Niemiec” małą literą...”

Po wojnie dom nie stracił swej 
sławy. Nadal był mekką dla artystów, 
odbywały się tu koncert, sesje litera-
ckie, wyprawiano przyjęcia, na któ-
rych ciągle, tak jak w czasie powstania 
warszawskiego na stole nie brakowało 
przedniego wina. Największe przyjęcie, 

które przeszło do historii Stawiska mia-
ło miejsce 21 marca 1955 r. Odbyło się 
na cześć królowej belgijskiej Elżbiety, 
która gościła w Polsce z okazji V Kon-
kursu Pianistycznego im. Fryderyka 
Chopina.

Małgorzata Szturomska

Hanna i Jarosław Iwaszkiewiczowie

Dom pisarza w Podkowie Leśnej – sypialnia

Dom Iwaszkiewiczów w Podkowie Leśnej
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było wysłuchać i skupić się 

na jego problemie
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po kilkadziesiąt osób 

dziennie, dla większości 
dom Iwaszkiewiczów  
był stacją przejściową,  
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zasiadało 40 osób
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\\\ ŻABIA WOLA

Gmina Żabia Wola 
otrzymała dotację, która 
pozwoli rozbudować szkołę 
podstawową w Ojrzanowie.

U tworzenie modułowej szkoły 
podstawowej w miejscowości 

Ojrzanów dla dzieci z terenów pope-
geerowskich, to nazwa projektu, który 
zostanie zrealizowany w gminie Żabia 
Wola w ramach Rządowego Funduszu 
Polski Ład.

Gmina otrzymała dotację w wyso-
kości 2,6 mln złotych na budowę modu-
łowej szkoły podstawowej w Ojrzano-
wie. Inwestycja ta umożliwi dzieciom z 
Siestrzeni, czyli z terenu, gdzie niegdyś 
znajdował się PGR, na łatwiejszy do-
stęp do szkolnictwa. Dofinansowanie 
stanowi 98 proc. kosztów całkowitych 
inwestycji. Szkoła modułowa to kon-
strukcja składająca się z gotowych ele-
mentów. Jest doskonałym i stosunkowo 

prostym rozwiązaniem w przypadku 
takich inwestycji jak rozbudowa.

\\\   Przygotowania  
do przetargu

Jesteśmy na etapie przygotowania 
dokumentacji niezbędnej do przygoto-
wania procesu przetargowego, który 
wskaże wykonawcę robót – mówi Mał-
gorzata Reszka z Urzędu Gminy Żabia 

Wola i dodaje – Będzie to rozbudowa 
części budynku szkoły w kierunku 
wschodnim. Powstanie tradycyjna, 
jednokondygnacyjna forma z płaskim 
dachem. Projekt rozbudowy dotyczy 
czterech sal lekcyjnych, których łącz-
na powierzchnia wyniesie 263 mkw. 
Projekt zakłada również budowę wia-
trołapu i przestrzeni komunikacyjnej.

Tomasz Konca

\\\ PRUSZKÓW

Dwa nowoczesne i w pełni 
elektryczne autobusy Solaris 
Urbino 9 wyjadą na ulice 
Pruszkowa. Aby tak się 
stało trzeba znaleźć firmę 
przewozową, która zajmie się 
obsługą tych pojazdów..

N iskoemisyjne autobusy stanowią 
przyszłość miejskiej komunika-

cji. Ich koszt eksploatacji jest znacznie 
mniejszy, nie powodują emisji spalin i 
są znacznie cichsze.

Dwa tego typu pojazdy są już włas-
nością Pruszkowa. Zostały zakupione w 
ramach projektu Zielone Płuca Mazow-
sza, wspierającego rozwój komunika-
cji miejskiej w gminach południowo-
-zachodniej części województwa. To 
partnerski projekt gmin Pruszków, Gro-

dzisk Mazowiecki i Żyrardów. Łącznie, 
na południowo-zachodnie Mazowsze 
trafi sześć elektrycznych autobusów. 
Wartość umowy podpisanej z Solari-
sem to łącznie 12,9 mln złotych, z cze-
go dofinansowanie ze środków euro-
pejskich stanowi 89 procent wartości  
inwestycji.

\\\   Przetarg
Teraz czas na znalezienie firmy, 

która zajmie się obsługą elektrycznych 
autobusów. Pruszkowski magistrat 
ogłosił przetarg na świadczenie usług 
przewozowych na linii komunikacyjnej 

nr 10. Poszukiwana jest firma, która 
zapewni kierowców i obsługę elek-
trycznych autobusów. Te pojazdy wraz 
z dodatkowym wyposażeniem diagno-
stycznym i stacjami ładowania   zostaną 
użyczone na okres 70 miesięcy od daty 
podpisania umowy. Szacunkowa praca 

eksploatacyjna w skali roku wynosi 
pond 81 tys. wozokilometrów.

Termin składania ofert mija 22 
sierpnia o godz. 10.00, a wszystkie nie-
zbędne dokumenty przetargowe moż-
na znaleźć na stronie Urzędu Miasta 
Pruszkowa. Przewozy elektrycznymi 
autobusami będą wykonywane na li-
nii komunikacyjnej oznaczonej nr 10 
i obejmą relację Pruszków Os. Staszica 
– WKD Pruszków – PKP Pruszków – 
Pruszków Os. Staszica.

Tomasz Konca

\\\ PRUSZKÓW

Trzy dziewczynki postanowiły 
zrobić i sprzedawać  
na ulicy autorską lemoniadę. 
Ta wakacyjna inicjatywa 
dzieci z Pruszkowa bardzo 
spodobała się mieszkańcom,  
a dziewczynki wzbogaciły 
swój wakacyjny budżet.

W upalne dni, chłodny napój przy-
nosi ukojenie i zapobiega od-

wodnieniu organizmu. Trzy uczennice 
I, III i IV klasy pruszkowskiej podsta-
wówki wpadły na pomysł, żeby same-
mu przygotować lemoniadę i raczyć nią 
mieszkańców Pruszkowa.

– Na Żbikowie przy ulicy Horten-
sji 27 jest pyszna lemoniada, polecam 
serdecznie wybrać się do dziewczyn. 
Naprawdę dobra – napisał jeden z użyt-
kowników internetowego forum. Wpis 
mieszkańca uruchomił cykl zdarzeń i 
domowy napój stał się sławny. O le-
moniadę zaczęli pytać inni, a niektórzy 
chcieli wręcz zamawiać ją do domu.

Dziewczynki podjęły tą inicjatywę 
same. – mówi Justyna Pawlak, mama 
Poli i Rozalii – Korzystając z wolnego 
czasu, wspólnie z koleżanką Matyldą 
wymyśliły, że zrobią lemoniadę, z której 
dochód wesprze ich wakacyjny budżet.

\\\   Hulajnoga, deskorolka  
i czyste ręce

Dziewczynki za pomocą hulajno-
gi i deskorolki przywiozły ze sklepu 
zakupione produkty i przygotowały 
pyszny napój – opowiada pani Justyna 
i dodaje – Podkreśliły, że umyły ręce, 
zanim przystąpiły do produkcji lemo-
niady. Szczerze mówiąc nie sądziłam, 
że starczy im zapału, one jednak przez 
cały upalny dzień robiły lemoniadę i 

cierpliwie sprzedawały ją na prowizo-
rycznym stoisku na ulicy. Dziewczynki 
były zaskoczone popularnością swej 
inicjatywy, a mieszkańcy oczarowani 
ich pomysłowością i smakiem lemo-
niady. Dla nich to straszna motywacja, 
uśmiech nie schodził z ich buziek, one 
same chyba nie do końca wierzyły w 
taki sukces i że zarobiły aż 185 złotych 
– dodaje Justyna Pawlak

Brawo młode pokolenie! Robiłam 
to samo 20 lat temu – napisała o akcji 
na Facebooku pani Aleksandra, a pan 
Piotr dodaje – Już z córcią korzystali-
śmy. Lemoniada jest pyszna.

Tomasz Konca

Powstanie modułowa szkoła

Przetarg na obsługę 
elektrycznych autobusów

Lemoniada, która 
podbiła Pruszków

Pola, Rozalia i Matylda zrobiły  
lemoniadę, która podbiła serca  
mieszkańców Pruszkowa
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Dzięki dotacji szkoła w Ojrzanowie zostanie rozbudowana
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Dwa elektryczne autobusy komunikacji miejskiej pojawią się w Pruszkowie 
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\\\ MILANÓWEK

W poprzednim wydaniu  
PR radna Ewa Galińska 
zarzuciła burmistrzowi 
Piotrowi Remiszewskiemu 
brak inwestycji, dopłacanie 
przez miasto do wywozu 
śmieci 4 mln zł rocznie,  
a także samowolę związaną 
ze stworzeniem nowego 
stanowiska – zastępcy 
skarbnika.  

\\\ Zdaniem radnej Ewy Galińskiej 
powodem braku absolutorium dla 
Pana, jest m.in. to, że jedynie 3,5 
proc. budżetu na rok 2021 zostało 
wydane na inwestycje.

Powodem opóźnienia realizacji wielu 
planów, nie tylko w naszej gminie, była 
pandemia. Spadek dynamiki inwesty-
cji, to również skutek działań opozycji 
w Radzie Miasta, która nie dopuszcza 
do realizacji projektów lub przesuwa 
je w czasie. Tak było np. z budową no-
woczesnego Centrum Bezpieczeństwa. 
Pomimo oporu ze strony radnych, uda-
ło nam się już ogłosić drugi przetarg 
na jego budowę. Nieprawdą jest, że 
nie realizujemy inwestycji. Zbudowa-
liśmy żłobek i wyremontowaliśmy kil-
kanaście ulic, w tym ul. Herberta i ul. 
Krakowską. Do sukcesów zaliczyć na-
leży budowę nowoczesnego PSZOK-u, 
remont Stacji Uzdatniania Wody czy 
uruchomienie po trzyletniej przerwie 
miejskiego kąpieliska. Oprócz tego, 
podpisaliśmy umowę na rewitalizację 
zieleni miejskiej. To duży projekt, na 
realizację którego pozyskaliśmy 10 mln 
zł, a który oprócz centrum obejmie też 
Park Lasockiego, tereny wokół willi na 
Turczynku i kilka parków kieszonko-
wych. W lipcu tego roku rozpoczęliśmy 
termomodernizację Szkoły Podstawo-
wej nr 3 i podpisaliśmy umowę z wy-
konawcą termomodernizacji Szkoły 
Podstawowej nr 1. Opóźnienie spo-
wodowane było wycofaniem się firmy, 
która wygrała przetarg. Zakończyliśmy 
również remont dachu zabytkowej willi 
Waleria i ogłosiliśmy przetarg na rea-
lizację kolejnego etapu prac. Oczywi-
ście inwestycja ta jest możliwa dzięki 
pozyskaniu ogromnych środków ze-
wnętrznych. 
\\\ Radna twierdzi, że choć Rada 
Miasta się zgodziła i były środki na 

ten cel to Urząd Miasta przez swoją 
opieszałość zaniechał 21 inwesty-
cji, m.in. modernizacji ulic Uroczej, 
Bocianiej, Grodeckiego, Leśny Ślad 
czy Parkowej.
Kierunków inwestycyjnych jest wiele. 
Za chwilę ogłoszony będzie przetarg 
m.in. na modernizację ul. Uroczej. Przy-
pomnę, że udało mi się pozyskać 9,5 
mln zł dofinansowania z Polskiego Ła-
du na modernizację sześciu dróg gmin-
nych, wraz z budową odwodnienia. 
Będą to ulice: Literacka, Mickiewicza, 
Okólna, Podgórna, Wojska Polskiego i 
Żabie Oczko. Zaproponowałem w maju, 
aby razem z tą inwestycją wyremonto-
wać 14 kolejnych dróg, ale Rada Mia-
sta nie przyjęła mojej uchwały. Radni 
wyrazili zgodę jedynie na remont czte-
rech ulic: Kraszewskiego, Spacerowej, 
Parkowej i Leśny Ślad. W mojej ocenie, 
kompleksowa modernizacja wielu ulic 
jednocześnie, byłaby najlepszym oraz 
najtańszym rozwiązaniem. 

\\\ Pozyskał Pan dla miasta 74 mln 
zł dotacji, ale nie widać inwestycji, 
które by za nie powstały. Będziemy 
więc musieli te środki zwrócić? 
Oczywiście istnieje takie ryzyko, jeżeli 
Rada Miasta postanowi nadal bloko-
wać realizacje inwestycji, na które 
pozyskaliśmy dofinansowanie. Środki 
zewnętrzne to gigantyczne wsparcie 
finansowe, niestety w przypadku więk-
szości projektów nie pokrywa ono w 
100 proc. kosztów inwestycji. Przezna-
czenie środków z budżetu na „wkład 
własny” to już kompetencja radnych. 
Dlatego, jeżeli radni zablokują składane 
przeze mnie wnioski i nie wyrażą zgody 
na sfinansowanie wkładu własnego z 
budżetu miasta, wówczas pozyskane 
dotacje trzeba będzie zwrócić. Jeżeli in-

westycja szacowana jest na 10 mln zł, a 
dotacja wynosi 8 mln zł, to wkład włas-
ny gminy wynosi 2 mln i tyle realnie 
nas ona kosztuje. Ale jeśli Rada Miasta 
nie przyzna tych środków, gmina traci 
bezpowrotnie 8 mln zł i w przyszłości 
całość inwestycyjnych będzie musia-
ła pokryć z budżetu. Projektem, który 
Rada Miasta może obecnie wstrzymać 
jest budowa siedziby naszej biblioteki. 
Pozyskaliśmy na ten cel 2 mln zł, a że-
by ten budynek powstał radni muszą 
zgodzić się na przekazanie 3 mln zł z 
budżetu. W ostatnich dniach pojawiła 
się też kolejna szansa na rozwój infra-
struktury kulturalnej – pozyskaliśmy 
prawie milion złotych na rewitalizację 
Teatru Letniego. To wyjątkowe miejsce 
z piękną, stuletnią historią. 
\\\ Czy miasto dopłaca każdego roku 
prawie 4 mln zł do wywozu śmieci?
Jak większość gmin dopłacamy do od-
bioru odpadów. Bez tego wsparcia jego 
cena wzrosłaby niemal dwukrotnie, co 
byłoby obciążeniem dla gospodarstw 
domowych. Dzięki wsparciu gminy 
opłata podstawowa to 24 zł, gdy w 
ościennych gminach stawki przekra-
czają nawet 30 zł.
\\\ Czy to prawda, że ponieważ przed-
stawiony przez Urząd Miasta kandy-
dat na skarbnika nie został przyjęty 
przez Radę Miasta, planuje Pan, że-
by za finanse gminy odpowiadał za-
stępca skarbnika, co jest niezgodne 
z przepisami? 
Gmina nie może funkcjonować bez 
skarbnika, bo to skończyłoby się para-
liżem urzędu. Koniecznością jest więc, 
by do czasu konkursu, który wyłoni 
nowego skarbnika, jego zadania wy-
pełniał zastępca. Utworzenie takiego 
stanowiska jest zgodne z prawem i dość 
często praktykowane w innych samo-
rządach, a więc powyższy zarzut jest 
bezpodstawny. Oczywiście, uprawnie-
nia zastępcy skarbnika są ograniczone, 
pozwolą jednak zabezpieczyć obsługę 
podstawowych, bieżących spraw zwią-
zanych z funkcjonowaniem urzędu. 
\\\ Dziękuję za rozmowę.

Beata Pawłowicz

Burmistrz odpowiada 
na zarzuty radnej

Piotr Remiszewski burmistrz Milanówka twierdzi, że jego działania blokuje 
opozycja w Radzie Miasta

„Projektem, który Rada 
Miasta może obecnie 

wstrzymać jest budowa 
siedziby naszej biblioteki”

„Pozyskaliśmy  
prawie milion złotych  

na rewitalizację  
Teatru Letniego”



9NR 187 (5) 3 SIERPNIA 2022PRACA

Benefit to czynnik, który pomaga przy-
ciągnąć do firmy nowych pracowników 
oraz utrzymać „zwerbowaną” już wcześniej 
kadrę. Świadczenia pozapłacowe, które 
najpierw na szeroką skalę wdrażano w 
dużych, najczęściej zachodnich firmach, 
są już niemal normą w większości polskich 
przedsiębiorstw. Jakie benefity oferują 
obecnie pracodawcy?

Prywatna opieka medyczna
Karta sportowa i pakiet medyczny 

to jedne z najbardziej popularnych be-
nefitów, jakie oferują pracodawcy. O ile 
pierwszy z nich nierzadko się nie spraw-
dza, z uwagi na narzucanie pracownikom 
pewnych zachowań i ich weryfikację, to 
prywatna opieka medyczna okazuje się 
trafionym benefitem wśród większości 
pracowników.   

Samochód służbowy
Auto służbowe, z którego pracownik 

może korzystać także w celach prywat-
nych, był i jest motywującym pracowni-

ków benefitem. Taki pojazd to bowiem re-
alne oszczędności w kieszeni pracownika, 
który nie musi martwić się o koszty jego 
zakupu i utrzymania.

Paczki i bony 
Jednym z ulubionych benefitów pol-

skich pracowników są paczki świąteczne. 
Najczęściej osoby zatrudnione są nimi 
obdarowywane z okazji świąt Bożego Na-
rodzenia oraz Wielkanocy. Równie wartoś-
ciowe są bony na zakup.

Możliwość poszerzania wiedzy
Dla wielu pracowników cennym bene-

fitem jest dofinansowanie szkoleń i zajęć, 
dzięki którym mogą poszerzyć wiedzę. 
Szczególnie chętnie korzystają z nauki ję-
zyków obcych, a gdy już nauczą się języka 
angielskiego, szlifują kolejny.

Dofinansowanie posiłków
Ciepły posiłek to ważna kwestia dla 

wielu pracowników, niestety nie wszyscy 
mogą korzystać z barów czy restauracji 

z uwagi na lokalizację przedsiębiorstw. 
Organizacja obiadów przez pracodawcę i 
ich dofinansowanie to ceniony przez pra-
cowników benefit, który ułatwia im życie i 
pozwala zaoszczędzić.  

Praca zdalna i dodatkowy urlop
W czasie pandemii polskie przedsię-

biorstwa, a nawet urzędy, przekonały się, 
że praca zdalna może być wydajna. Brak 
konieczności dojazdu do firmy to więcej 
czasu na regenerację, a wypoczęty pra-
cownik, to dobry pracownik. Idąc tym 
tokiem myślenia, niektóre firmy oferują 
nawet dodatkowy płatny urlop.

Anna Żuber

Pracodawcy, aby motywować pracowników, oferują coraz szerszą gamę świadczeń pozapłacowych. 

Firmy kuszą benefitami
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Barometr zawodów to jednoroczna 
prognoza sytuacji w zawodach. Wskazuje 
on trzy grupy: deficytowe, zrównoważo-
ne i nadwyżkowe. Zawody deficytowe 
to takie, w których liczba wolnych miejsc 
pracy jest większa niż liczba osób zainte-
resowanych podjęciem pracy i spełniają-
cych wymagania pracodawców (najtrud-
niej pracodawcom znaleźć kandydatów  
do pracy).

Jak wynika z opracowania, wśród za-
wodów deficytowych w naszym regio-
nie znajdują się betoniarze i zbrojarze, 
brukarze, dekarze, blacharze budow-
lani, monterzy instalacji budowlanych, 
spawacze, murarze oraz tynkarze, jak 
również pracownicy robót wykończenio-
wych w budownictwie czy operatorzy i 
mechanicy sprzętu do robót ziemnych. 
Na rynku brakuje także robotników bu-
dowlanych oraz do obróbki drewna oraz  
stolarzy. 

Z kolei cieśla i stolarz budowlany to za-
wody zanikające. Brakuje osób młodych, 
które chciałyby się ich uczyć, a w przyszło-
ści wykonywać ten rodzaj pracy. Pośród 
rzemieślników brakuje m.in.: ślusarzy.

Praca dla nauczycieli, 
kierowców i krawców

Na terenie naszych powiatów prob-
lemy z kadrą mają też placówki oświato-
we. O tym, że coraz mniej osób chce pra-
cować w zawodzie nauczyciela z uwagi 
na niski poziom zarobków, mówi się od 
dawna. Rząd zapowiedział podwyżki  
minimalnego wynagrodzenia do 3383 zł 
brutto (o 373 zł brutto) od stycznia 2023 
roku, a potem w lipcu do 3450 zł brutto, 
to nie poprawi to szybko sytuacji. Choć 
przyznać trzeba, że w naszym regionie, w 
porównaniu do dużych miast, nie jest aż  
tak źle.

W regionie brakuje m.in. nauczycie-
li praktycznej nauki zawodu, nauczycieli 
przedmiotów ogólnokształcących, na-
uczycieli przedmiotów zawodowych, jak 
również nauczycieli przedszkoli, nauczania 
początkowego oraz szkół specjalnych i od-
działów integracyjnych. 

Jeśli mamy możliwość przekwalifiko-
wania się, to praca czeka na kierowców 
autobusów a także kierowców samocho-
dów ciężarowych i ciągników siodłowych. 
Na rynku zawodów deficytowych znajdują 

się także krawcy i pracownicy produkcji 
odzieży. 

Deficytowa służba zdrowia
W powiecie grodziskim brakuje przed-

stawicieli zawodów z branży beauty: kos-
metyczek i fryzjerów z odpowiednimi kwa-
lifikacjami oraz doświadczeniem. 

Z kolei w powiecie pruszkowskim 
praca czeka na piekarzy, ale także osoby, 
które spełniać się będą w roli listonoszy 
i kurierów. Jak w innych częściach kraju, 
brakuje tu też chętnych do pracy na ma-
gazynie, podobnie zresztą jak w powiecie 
grodziskim.

W obu powiatach deficytowe są zawo-
dy związane z opieką zdrowotną i usługa-
mi medycznymi, w tym m.in.: pielęgniarki, 
położne oraz opiekunowie osoby starszej 
lub niepełnosprawnej. W powiecie grodzi-
skim jest też zbyt mało lekarzy oraz ratow-
ników medycznych.

Anna Żuber

Zarówno w powiecie pruszkowskim jak i grodziskim, firmy z branży budowlanej cierpią na brak  
wykwalifikowanych pracowników. Tak wynika z prognozy „Barometr zawodów”, przygotowywanej 
na zlecenie Ministerstwa Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej. 

Zawody deficytowe. 
Gdzie łatwiej o pracę?

W obu powiatach deficytowe są zawody 
związane z opieką zdrowotną i usługami 
medycznymi
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 DAM PRACĘ 
IMPORTER CIĘŻARÓWEK ZATRUDNI  
LAKIERNIKA, POMOC LAKIERNIKA, 
POMOC DO WARSZTATU SAMOCHODY 
CIĘŻAROWE OD ZARAZ GÓRA KALWARIA 
TEL. 509 237 779
Firma Produkcyjna z Tarczyna poszukuje 
Spawacza, Pomocnika Spawacza  
oraz Operatora Pras Krawędziowych.  
Tel. 695 108 833
Pracownik sprzątający miasto w Piasecz-
nie, umowa o pracę do 4210 zł/brutto/
miesięcznie, tel: 605333429 
Zatrudnię kierowcę, konwojenta,  
tel. 22 726 86 36, 22 726 83 42
Pracowników do ekip serwis wentylacji  
- bez doświadczenia tel. 601 923 395
Zatrudnię pracowników do zakładu 
mięsnego w Górze Kalwarii,  
wykwalifikowanych i do przyuczenia, 
tel. 606 259 458  

SZUKAM PRACY
Opiekunka lub pomoc domowa  
dorywczo, referencje, 692034926 

USŁUGI  
Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223
Automatyczne nawadnianie ogrodów, 
oczka wodne, ogrody. Tel. 504 01 02 01

AUTOMATYKA, napędy do bram  
-przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje 

 samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

WYCINKA DRZEW, USŁUGI RĘBAKIEM, 
USŁUGI PODNOŚNIKIEM KOSZOWYM  
I MINIKOPARKĄ TEL. 537 537 450,  
537 537 650 
Ekipa murarzy przyjmie zlecenie na budo- 
wę domów i remonty wykończeniowe  
w sezonie 2022. Tel. 665 183 980 
BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63
Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163 
Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 
Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja i naprawa 
sprzętu RTV. Zadzwoń 501 700 315 
KUCHNIE,SZAFY,GARDEROBY,PANELE, 
MEBLE NA WYMIAR,TEL. 723 533 233 
Docieplanie budynków, malowanie ele-
wacji, podbitka, poddasza tel. 501624562
Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533
Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288
Wywóz gałęzi, ogrodnicze, koszenie 
519874891 
PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30
Docieplanie Budynków 795 96 96 96
ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203
KOMINIARZ, TEL. 781 495 997  
Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721
Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352
Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998
Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721 
Kominiarz tel. 500 214 632 
HYDRAULIK TEL. 735 392 792
Wycinka drzew tel. 505 591 721
Przeprowadzki tel. 505 591 721
Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480

Naprawa, krycie dachu,  
tel. 511 928 895  

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581
Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214
Budowa domów - rozbudowy,  
tel. 730 358 998

KUPIĘ  
KUPIĘ CIĄGNIKI rolnicze, STARE  
MOTOCYKLE wsk, simson, komar,  
fiat 125p itp. Tel 721-029-688 
Antyki za gotówkę kupię 504 017 418   

SPRZEDAM  
Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

AUTO-MOTO KUPIĘ
Odkupimy twoje auto. Wysokie ceny. 
tel. 510 210 692 
Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533
Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300
Skup aut na kasację 508206738 
Skup aut 2010-2021r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ
Kupie za gotówkę działkę budowlaną  
w okolicy Grodziska pod budowę domu 
jednorodzinnego. Preferowana okolica 
Kady, Odrano-Wola, Szczęsne.  
Tel.: 604-460-956 

KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ 
NIERUCHOMOŚĆ DO REMONTU,  
Z PROBLEMEM PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ, 
UDZIAŁ. TEL. 786-805-828   

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM
1-ka 650/Os, 2x400/Para +Opł 
502222555 
PESEL, Meld, Umowa 720908080    

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM
Działki budowlane 800 m2 i działki  
rekreacyjne k. Prażmowa,  
tel. 602 770 361, 791 394 794 

NAUKA 
Matematyka, 664 438 144                    

RÓŻNE
Zamienię mieszkanie kwaterunkowe, 
Warszawa-Wola ul. Kasprzaka,  
blisko metra, 64m2 na mniejsze  
własnościowe w Piasecznie  
lub okolicach, Tel-600 526 934 
Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966
Pomogę seniorom. Tel. 602 636 798 
Złom wywiozę. Tel-669 445 400 

FINANSE  
Kredyty tel. 513 654 277
Oddłużanie z pożyczek pozabankowych 
733-150-555

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Już 9 września tenisistki 
Bogorii Grodzisk Mazowiecki 
rozpoczną rozgrywki  
w Ekstraklasie Kobiet. 
Rywalem zespołu będzie  
SKTS Sochaczew.

Nowy sezon niesie ze sobą kolejne 
wyzwania. Bogoria przygotowu-

je się do kolejnych rozgrywek. Zespół 
wzmocniła Aleksandra Michalak, któ-
ra ma na swoim koncie medale mi-
strzostw Polski seniorek. W składzie 
Bogorii są również Aleksandra Falarz 
i Martyna Lis. O miejsce w zespole bę-
dą walczyły wychowanki grodziskiej 
drużyny. Warto wspomnieć, że w po-
przednim sezonie Bogoria zajęła ós-
me miejsce w lidze i zapewniła sobie 
utrzymanie.

Rozgrywki 2022/2023, zespół Zbi-
gniewa Grześlaka rozpocznie 9 wrześ-
nia o godzinie 18.00 w Sochaczewie, 
gdzie zagra z miejscowym SKTS. Z kolei 
we własnej hali Bogoria zaprezentuje 
się 11 września o godzinie 16.00. W 

nowym sezonie w Ektraklasie Kobiet 
zobaczymy dziesięć drużyn, spadną 
dwa zespoły. Tytułu bronić będzie AZS 
UE Wrocław.

\\\   Zdrowie Badowskiego
Do zdrowia powoli wraca Marek 

Badowski, który przeszedł operację 
po niefortunnym upadku w turnieju 
World Table Tennis Feeder. Zdarzenie 
miało miejsce pod koniec czerwca. 

Badowski miał zwichnięty staw ra-
mienny, złamany przedni brzeg łopatki 
i uszkodzenie obrąbka.

Rekonwalescencja gracza Bogorii 
potrwa około trzech miesięcy. W klubie 
liczą, że zawodnikowi uda się wrócić 
w I fazie zasadniczej LOTTO Superli-
gi. Pierwszy mecz Bogoria rozegra 9 
września o godzinie 18.00, a jej rywa-
lem będzie UKS Villa Verde Olesno.

Artur Szpuda

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Rusza sezon III ligi piłkarskiej. 
W 1. kolejce Pogoń Grodzisk 
Mazowiecki zagra z Legią II 
Warszawa.

Odliczanie do rozpoczęcia sezonu 
2022/2023. Już 6 sierpnia o go-

dzinie 12.00 Pogoń rozegra pierwszy 
mecz w III lidze, a jej rywalem będzie 
Legia II Warszawa. Piłkarze z Grodziska 
zagrają na wyjeździe. Na własnym sta-
dionie Pogoń zaprezentuje się 13 sierp-
nia, kiedy to podejmie Wartę Sieradz.

Grodziszczanie szykują się do 
startu rozgrywek. Są jednak problemy. 
Wśród nich kontuzja stopy Jakuba Apo-
linarskiego, której zawodnik doznał w 

sparingu z Pilicą Białobrzegi. Piłkarz 
będzie pauzował przez cztery tygodnie. 

Warto również wspomnieć, że w 
ostatnim czasie w zespole pojawili się 
nowi gracze. Pogoń pozyskała 21-let-

niego obrońcę Jakuba Budnickiego, któ-
ry na rok został wypożyczony z Rakowa 
Częstochowa. Do grodziskiego klubu 
dołączył również bramkarz Mateusz 
Małecki i obrońca Adrian Karasek. W 
nadchodzącym sezonie barwy grodzi-
skiego zespołu będą reprezentować 
również Bartosz Widejko oraz Dmytro 
Sydorenko.

\\\   Koniec przygody  
z Pucharem Polski

Za Pogonią rywalizacja w fazie 
wstępnej Pucharu Polski. Zespół z Gro-
dziska spotkał się ze Stalą Rzeszów. W 

71. minucie decydującą bramkę zdo-
był Dawid Olejarka. Stal wygrała 1:0 i 
awansowała dalej. Pogoń musi skupić 
się na zmaganiach w III lidze.

Co do starcia ze Stalą, rzeszowianie 
dominowali, szczególnie w posiadaniu 
piłki. Aż 69% czasu ta znajdowała się 
w ich posiadaniu. Jeśli chodzi o strza-
ły na bramkę, to Stal oddała ich pięć, 
zaś Pogoń cztery. Gospodarze mieli aż 
dziesięć rzutów rożnych, grodziszcza-
nie tylko dwa.

Pogoń ma za sobą również rozegra-
ny mecz sparingowy z Pilicą Białobrze-
gi, który zakończył się wynikiem 1:1.

Artur Szpuda

\\\ PRUSZKÓW

Nieudany wyjazd  
do Kołobrzegu. Znicz 
Pruszków przegrał  
z miejscową Kotwicą 1:2.

E mocje w meczu pojawiły się od 
samego początku. W 9. minucie 

Grzegorz Goncerz pokonał Piotra Misz-
tala i gospodarze mogli cieszyć się z 
prowadzenia. Znicz szybko miał okazję 
do wyrównania. W 12. minucie Shuma 
Nagamatsu podszedł do rzutu karnego, 
jednak nie wykorzystał szansy. Zda-
rza się tak, że „co się odwlecze, to nie 
uciecze”. Nagamatsu naprawił swoje 

niepowodzenie i strzelił bramkę dla 
Znicza. W 32. minucie było 1:1.

Po przerwie strzelanie rozpoczę-
ło się jeszcze szybciej niż w pierwszej 
części gry. W 49. minucie Kotwica 
prowadziła 2:1. Bramkę, jak się póź-
niej okazało na wagę trzech punktów, 
zdobył Piotr Witasik. Znicz nie potrafił 
znaleźć sposobu na wyrównanie. Z ko-
lei Kotwica prezentowała się bardzo 
pewnie i wywalczyła trzy punkty. Dru-

żyna z Kołobrzegu wygrała drugi mecz 
w sezonie, z kolei Znicz poniósł drugą 
porażkę.

Po trzech meczach można wysnuć 
wniosek, że ekipie trenera Mariusza 
Misiury nie leżą starcia wyjazdowe. Na 
otwarcie sezonu Znicz przegrał aż 0:4 
z Siarką Tarnobrzeg. Na własnym sta-
dionie pokonał Radunię Stężyca – 3:1. 
Także przed kolejnym meczem są duże 
nadzieje. W 4. kolejce eWinner II ligi z 
pruszkowską drużyną zmierzy się Za-
głębie II Lubin. Spotkanie odbędzie się 
6 sierpnia o godzinie 17.00. Dotychczas 
Zagłębie II wygrało jeden mecz w lidze, 
dwa przegrało.

Artur Szpuda

Start sezonu 9 września Pogoń zagra z Legią

Porażka Znicza w Kołobrzegu

W poprzednim sezonie Bogoria utrzymała się w Ekstraklasie
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Pierwszy mecz sezonu 6 sierpnia

Odliczanie do rozpoczęcia 
sezonu 2022/2023
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